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Zusammenfassung

        

          
Hintergrund: Karzinome des äußeren Gehörganges und des Mittelohres sind selten und gelten als Tumoren mit sehr schlechter Prognose.

          
Patienten und Methoden: Zwischen 1985 und 2003 wurden 21 Patienten mit einem Karzinom des äußeren Gehörganges oder des Mittelohres an der HNO-Klinik des Klinikums Fulda behandelt. Die Krankenakten sowie radiologischen Befunde wurden hinsichtlich Tumorart und -größe, Infiltration benachbarter Strukturen, Metastasierung sowie der operativen und strahlentherapeutischen Behandlung untersucht. Die mittlere Nachbeobachtungszeit betrug 6,2 Jahre (0,2 - 18,75).

          
Ergebnisse: Bei 17 Patienten handelte es sich um ein Gehörgangs- und in 4 Fällen um ein primäres Mittelohrkarzinom. Zwölf der Patienten kamen primär in unsere Behandlung, 8 Patienten wurden mit großen Rezidiv- oder Residualtumoren (T3 bzw. T4) vorstellig. Ein Tumor war nicht zu klassifizieren. In 5 Fällen waren die Karzinome inoperabel, diese Patienten wurden einer primären Radiochemotherapie zugeführt. Die übrigen Patienten sind operiert und zum Teil nachbestrahlt worden. In der Gruppe der Patienten mit Erstmanifestation der Erkrankung, die operiert wurden, lag die 5-Jahres-Überlebensrate stadienunabhängig bei 100 %. Dagegen hatten die Patienten, bei denen ein Rezidiv- oder Residualtumor operiert worden war, nur eine 5-Jahres-Überlebensrate von 33 %. Die primäre Radiochemotherapie brachte bisher eine 2-Jahres-Überlebensrate von 75 %.

          
Schlussfolgerung: Gehörgangs- und Mittelohrkarzinome sollten primär radikal über eine Felsenbeinteilresektion, stadienabhängig mit Parotidektomie und Neck dissection operiert werden. Eine lokale Gehörgangsoperation ist auch bei Stadium T1 nicht ausreichend. Ab Stadium T2, bei Rezidivoperationen und fraglichen in-sano-Resektionen sowie bei Lymphknotenmetastasen sollte eine postoperative adjuvante Radiatio oder Radiochemotherapie durchgeführt werden.


      
        
Summary

        

          
Background: Carcinomas of the external auditory canal (EAC) and the middle ear are rare and considered to have a poor prognosis. The recommended therapeutic strategy consists of surgical excision and postoperative radiotherapy. However, there are different opinions about the extend of the primary operation.

          
Patients and Methods: A series of 21 patients with carcinoma of the EAC and middle ear were treated at the ENT-Department of the Hospital Fulda from 1985 to 2003. Their records and radiologic findings were reviewed retrospectively with particular reference to tumor type and size, its relation to surrounding tissues, surgical procedures and radiation techniques. The tumors were staged according to the modified Pittburgh staging system for temporal bone carcinomas. The average follow-up time was 6.2 years (range 0.2 - 18.75).

          
Results: 17 patients suffered from carcinoma of the EAC, 4 carcinomas were primarily located in the middle ear. There were 15 squamous cell carcinomas, 3 adenoidcystic carcinomas, 2 adenocarcinomas and one mucoepidermoid carcinoma. 12 patients came primarily to our institution and were staged as follows: pT1 (n = 2), pT3 (n = 2), pT4 (n = 8). 8 patients showed up with recurrent or residual tumors (all of T3 or T4 stage). One patient could not be classified. In 5 cases the tumor was inoperable. These patients underwent combined chemoradiation therapy. All other 16 patients were operated and most of them received adjuvant radiation therapy. In the group of patients who were primarily operated overall 5-year survival rate was 100 %. In contrast, patients who’s recurrent or residual tumors were resected had a 5-year survival rate of only 33 %. Patients who received combined chemoradiation therapy showed a 2-year survival rate of 75 %.

          
Conclusion: Carcinoma of the EAC and middle ear should be treated primarily by a lateral or subtotal temporal bone resection stage dependent combined with a parotidectomy as well as a neck dissection. Local resection of the EAC is not sufficient, not even in T1 tumors. As from stage T2, in cases of recurrent tumor removal and questionable free margins as well as in cases with lymph node metastases an adjuvant radiation therapy should be added. The most important survival factor is removal of the primary tumor with histologically clear margins.
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